
nevelés is ide tartozik. A jövőben bevezetendő 
tanárképzésben az alapstúdiumok közösek 
lennének, terjedelmük a leteendő vizsgáktól és 
a pontszámoktól függene. Tartalmuk variál-
ható lenne az iskolafoktól és a választott szak-
tól függően. A diákoknak fel kellene venniük 
olyan gyakorlatokat is, melyek az iskolai 
tevékenységgel való megismerkedést segítik 
elő, mint ahogy ez más egyetemeken már 
természetes. 

A tanítási gyakorlat a tanárképzés fontos 
részét képezné. Nemcsak a tradicionális formák 
technikájának a megtanulásáról lenne itt szó, 
hanem az oktatási szituáció megértéséről is. 
Az új intézményeknek meg kell vizsgálniuk a 
különböző problémákat, de bármivel foglalkoz-
nak is, a gyakorlathoz kell igazítani az elméle-
tet, ez a tanári pálya alapvető funkciója. 
Mivel az iskola világával való megismerkedés 
elkerülhetetlenül szükséges, ezért a szeminá-
rium-szerű oktatásról le kell mondani. Fontos 
viszont a technikai segédeszközök használatá-
val való megismerkedés. 

A tanításra való jogosultság elismerése 
úgy történhetne, hogy a pedagógiai főiskola 
ádná a pedagógiai képesítést, a szakképzésről 
szóló bizonyítványt pedig az egyetem, ha a 
főiskolának nincs elég tanszéke az egyes 
szakok számára. Egyéb esetekben vizsgákkal 
is számot lehetne adni a szakmai tudásról. 

A tanárképzés hatékonyságának emelésére 
folytattünk kísérleteket is, melyekben azt a 
kérdést szerettük volna tisztázni, hogy mi a 
tan á j szerepe a mai viszonyok között. Köztudo-
mású, hogy a tanár tevékenységének jelentő-
sége megnőtt, mióta az iskola általános társa-
dalmi intézménnyé vált. Hogy a tanárok meg 
tudjanak felelni a feladatnak, mely elé a mai 
heterogén iskola állítja őket, megkíséreljük a 
tanárképzést a metodika és az oktatási folya-
mat területén végzett kísérletekkel, és az ifjú-
ság szellemi és fizikai fejlődésével kapcsolatba 
hozni. Nagyon fontos azonban a. társadalmi 
szempont is. Világos, hogy a tanár munkája 

csak úgy lehet eredményes, ha az iskolai 
tevékenységgel és a környezettel megvan a 
megfelelő kapcsolata. Vizsgálatok kimutatták, 
hogy a tanárok sokszor azt sem tudják, hogy 
környezetük mit gondol róluk. A mi vizsgála-
tainknak az volt a célja, hogy közvetítse azo-
kat az elképzeléseket, melyeket a finnek a 
tanárról maguknak megalkottak és hogy 
leszűrje a tanulságokat. Kísérleteink folyamán 
megvizsgáltuk, hogy az emberek mit várnak a 
tanártól mint embertől, és mint hivatást 
gyakorló személytől. A kérdés komplexumba 
itt tehát beletartozott mind a tanítás, mind 
pedig a magánélet. Abból indultunk ki, hogy 
az embereknek van valami elképzelésük a 
tanárról és felhasználtuk az ismert amerikai 
kísérletek eredményeit is. Elővizsgálataink 
célja egy kérdőív megalkotása volt. 50 iskolai 
előljárósági tag leírta a véleményét a tanár 
feladatairól és kötelességeiről, az eredmény 
az volt, hogy 259 kötelesség közül 80 társa-
dalmi és 33 személyi kötelezettség kristályoso-
dott ki. A kiértékelt cs'szék száma azonban 
kevés volt, így még más témákat is hozzávet-
tünk és az elő-kérdőíveken 85 kérdést téttünk 
fel. Ezeket a kérdőíveket statisztikai vizsgála-
tokkal értékeltük s a végleges kérdőívre így 
42 kérdést állítottunk össze. 1961-ben történt 
meg a fővizsgálat, melynek eredményét az 

- Eliot 803-as modell szerint értékeltük. Az érté-
kelés után bizonyos fokig világossá vált, hogy 
milyen elképzeléseket alkottak magúknak az 
emberek nálunk a tanár szerepéről. (A vizsgá-
latot a szerző a Magyar Pedagógia 1967. évi 
1. számában részletesen ismertette.) 

A finn iskola igen lassan változott, különö-
sen az oktatási rendszert illetően. Most azon-
ban végre egy nagy átalakulás előtt állunk, 
melyet részben az iskolák követelése, részben a 
társadalom fejlődése indokolt. A három szak-
vélemény tartalmazta azokat a főbb gondola-
tokat, melyek szerint a reformot valószínűleg 
megvalósítjuk. 

K Y Ö S T I Ö , O . K . 

OROSZ NYELV- ÉS IRODALOMTANÁROK NEMZETKÖZ I SZÖVETSÉGE 

Előzmények 

Az utóbbi évek során az orosz szakos taná-
rok nemzetközi konferenciáin (különösen a 
Csehszlovákiában, NDK-ban és Ausztriában 
lefolyt metodikai tudományos konferenciákon) 
egyre határozottabban jelentkezett az az igény, 
hogy az orosz szakos tanárok nemzetközi 
tapasztalatcseréjét szervezett formában egy 
nemzetközi szövetség útján kellene biztosítani. 

A kezdeményezést leghatározottabban a 
nyugat-német ANATOLE ALITAN, a l ieidelbergi 

egyetem ~ tolmácsintézetének tanára vette 
kézbe, aki hazájában megalakította az orosz 

tanárok országos egyesületét (Bundesverhand 
der Lehrkriifte der russischen Sprache an 
Gymnasien und Hochschulen e. V.), és mint 
ennek az elnöke, 1966. november 16-ra 
tanácskozásra hívta egybe a Frankfurt melletti 
Falkensteinbe az orosz nyelvoktatás néhány 
nemzetközileg ismert szakemberét a szövetség 
megalakításának előkészítésére. ALITAN külön-
böző nemzetközi tanáregyesületek alapszabá-
lyainak tanulmányozása alapján egy alap-
szabály-tervezetet dolgozott ki és azt Falken-
steinben megvitatta a külföldi szakemberekkel 
(köztük voltak SCHMID, Ausztria; PATJLIAT, 
Franciaország; JAMES, Ánglia; MENAO, Jugo-
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szlávia stb.). A Falkensteinben létrejött plat-
form alapján június 17-re Párizsba alakuló köz-
gyűlésre hívták egybe azokat a külföldi russzis-
tákat, akikkel a szervezők kapcsolatban álltak. 
Az nyilvánvaló volt, hogy a Szovjetunió nélkül 
orosz szakos tanári szövetségnek nincsen 
értelme, de problémát okozott a megfelelő 
szovjet partner megtalálása. Mivel ez idő tá j t 
alakult meg a Szovjetunióban a külföldi orosz 
nyelvoktatás segítésére az „Orosz Nyelvoktatás 
Tudományos Metodikai Központ ja" a moszk-
vai Lomonoszov egyetem keretében, ezért ez az 
intézmény látszott a legalkalmasabbnak a 
nemzetközi szervezetben való részvételre. Az 
intézmény igazgatója V. G. KOSZTOMAROV fel 
is karolta a nemzetközi szövetség ügyét és 
legmagasabb szinten biztosította szovjet szer-
vek támogatását. A szovjet szervek ezután 
felkérték a népi demokratikus országokat, köz-
tük hazánkat is az ügy támogatására és dele-
gáció kiküldésére a párizsi alakuló közgyű-
lésre. Ugyanakkor a párizsi rendezőséget 
KOSZTOMAROV elvtársék kérték a konferencia 
elhalasztására a nyár végére, az ügy jobb elő- , 
készítése érdekében. 

Miután ehhez a nyugati szervezők hozzá-
járultak, a szovjet elvtársak vették kézbe a 
szövetség előkészítését és Kezdeményező Csopor-
tot hívtak egybe Prágába, július 12—14-re. 
Erre meghívták a nyugatiak néhány képvise-
l ő j é t (A L ITAN , S C H M I D , J A M E S , P A U L I A T ) , a 

szocialista országok közül pedig az NDK-t és 
néhány szláv ország képviselőjét (Csehszlová-
kia, Lengyelország, Bulgária, Jugoszlávia).' 
A Kezdeményező Csoport a csehszlovák 
MALIS, elnökletével kidolgozta a szövetség 
alapdokumentumainak tervezetét (szervezeti 
szabályzatát, javaslatokat á szövetség munká-
jára vonatkozóan stb.) és szeptember 7-re 
Párizsba összehívta az alakuló közgyűlést. 
A meghívót elküldték minden elérhető külföldi 
érdeklődő címére, köztük az új afrikai országok 
nyelvoktatási intézményeinek címére is, így a 
legszélesebb nemzetközi részvételt kívánták 
biztosítani. Az alapdokumentumok kidolgozá-
sában döntő szerepe volt a szovjet MOZSAJEV-
nek, aki mint nemzetközi jogi szakember, igen 
jó l ismeri a nemzetközi egyesületek ügyeit, és 
fontos részt vállalt a szovjet delegáció mun-
kájában. Prágában a Kezdeményező Csoport 
keretében MOZSAJEV és ALITAN egyezte t ték 

kidolgozott terveiket, és megegyezés jött létre 
olyan alapdokumentumokra vonatkozóan, 
amelyeket mind a szocialista, mind a nyugati 
országok jelenlevő képviselői elfogadtak és 
aláírtak. Ez igen jelentős sikernek volt elköny-
vehető, mert így biztosítottnak látszott a 
szocialista országok döntő szerepe a megalakuló 
Szövetségben. E dokumentumokat MALIB 
megküldte hozzánk is, úgy hogy a közben 
kijelölt magyar delegáció (HEGEDŰS GYULA 
M M . f ő o s z t á l y v e z e t ő h . , S U A R A R Ó B E R T t a n -

székvezető docens, FÖLDESI FERENC gimn. 

tanár és e sorok írója) megfelelő módon tájé-
koztatást nyert. 

Komoly problémát jelentett a konferencia 
színhelyének megválasztása (Párizs) abból a 
szempontból^ hogy az N D K képviselőinek 
beutazása nem volt biztosítható. Már pedig 
számunkra politikai kérdés volt, hogy az 
N D K — ahol tudvalevőleg az orosz nyelv-
oktatás sokkal nagyobb szerepet játszik, mint 
az NSZK-ban — az alakuló nemzetközi szer-
vezetbe legalább olyan szerephez jusson, mint 
az NSZK. A Kezdeményező Csoport Prágából 
közvetlenül a francia külügyminiszterhez for-
dult levélben, és kérte az N D K képviselői 
számára a beutazási vízum kiadását. A minisz-
térium udvarias válasza azt közölte, hogy a 
vízumot a megfelelő módon és úton kell kérni 
az N D K képviselői számára, egy Nyugat-
Berlinben működő szerv út ján. Mivel az 
N D K hatóságai viszont ezt a szervet nem 
ismerik el, ezért kilátástalannak látszott az 
N D K részvétele a konferencián. Felmerült 
ekkor a konferencia helyének Szófiába való 
áthelyezése is, de a nyugati partnereknél való 
érdeklődés azt mutatta, hogy ők ide nem 
jöttek volna el. Ezért Párizs mellett kellett 
maradnunk és az N D K külügyminisztériuma 
által javasolt elfogadható variánsok közül az 
látszott a legjárhatóbb útnak, hogy az NDK-t 
távollétében beválasztatjuk a Szövetség veze-
tőségébe és alapító tagságát ebsmerjük. Igen 
jó tájékoztatásul szolgált számunkra, hogy a 
Budapesten augusztus 23—25-én megrendezett 
orosz nyelvoktatási konferencián résztvettek 
a Kezdeményező Csoport legposszibilisebb 
t ag j a i (MALIRCS KOSZTOMAROV), í gy közvet len 

forrásból informáltak bennünket a Szövetség 
előkészítési munkáiról és összes problémáiról. 
A MOLNÁR miniszterhelyettes elvtársnál le-
folyt beszélgetés során szóbakerültek mindazok 
a kérdések, amelyek körül a párizsi konferen-
cián vita volt várható (a Szövetség székhelye, 
az N D K részvétele, ki lehet tagja a Szövetség-
nek? stb.). Felmerült annak a lehetősége is, 
hogy haia székhelyre vonatkozó szovjet javas-
lat (1. Moszkva. 2. Prága, 3. Varsó) nem volna 
keresztülvihető, Budapest is javaslatba hoz-
ható. Ezt a lehetőséget aztán magyar illetékes 
szervek megtárgyalták, és mivel közben dele-
gációnk elutazott Párizsba, hozzájárulásukat a 
magyar nagykövetség út ján Párizsba, érkezé-
sünk napján közölték velünk. 

A konferencia színhelye 

A Szövetséget megalakító konferencia 
színhelye Párizsban az Egyetemi Szlavisztikai 
Intézet volt (Institut d'Études slaves, 9 Rue 
Michelet), ahol a franciák helyiséget és admi-
nisztratív segéderőket (gépíró, sokszorosító) 
biztosítottak a konferencia számára. A nagy 
nemzetközi tekintélyű intézet vezetője, R . 
PORTÁL professzor 5-én házigazdaként üdvör 
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zölte az érkező delegátusokat, majd 8-án a 
konferencia befejeztével fogadást adott tiszte-
letünkre. Egyébként a francia hivatalos szer-
vek más támogatást nem adtak a konferenciá-
nak. P. PADLIAT kollégánk, aki francia részről 
az előzetes szervezéssel foglalkozott, a francia 
Művelődésügyi Minisztériumban elutasításra 
talált, amikor támogatást kért a konferencia 
megszervezéséhez. Ennek indoklása a speciális 
franciaországi körülményekben rejlik. (Két 
orosz szakos tanáregyesület működik jelenleg 
Franciaországban, és ezek vezetői kijelentették, 
hogy nem kívánnak résztvenni a létesülő 
nemzetközi asszociációban). PAULIAT tehát 
úgyszólván magánemberként viselte a szerve-
zés terhét és működése napokig abból állt, hogy 
igyekezett fogadni és szállására vinni a 17 
országból érkező 44 delegátust. (Legutoljára 
a románok érkeztek meg, már a konferencia 
befejezése után.) 

A konferencia párizsi színhelyének tehát 
inkább csak szimbolikus jelentősége volt: hang-
súyozta a szervezet nemzetközi jellegét, s a 
szlavisztika egyik rangos intézménye láthatta 
el a házigazda szerepét. 

A Kezdeményező Csoport illése 

Az előzetes tervek szerint a Kezdeményező 
Csoportnak 5-én du. kellett volna összeülnie 
megbeszélésre, de a bizottságban vezető szere-
pet játszó cseh elvtársak technikai nehézségek 
miatt nem érkeztek meg, ezért a KCs ülése 
6-án reggel 9 órára halasztódott el. így 5-én. 
estig a delegátusok közt csak ismerkedő 
és tapogatózó jellegű beszélgetések folytak, 
főként az Hotel de l'Académie-ban, ahol a leg-
több küldöttség szálláshelye volt, köztük a 
miénk is. A szocialista országok egyes képvi-
selői — a cseh elvtársak késő esti megérkezése 
után — éjszakába nyúló megbeszélésen vitat; 
ták meg a konkrét szovjet javaslatokat, 
amelyeket MOZSAJEV elvtárs ismertetett, és 
megbeszélték a konferencián követendő tak-
tikát. 

A KCs 6-i ülésén először az elnöklő MALIK 
javaslatára kooptálták a bizottságba az USA 
és Magyarország jelenlevő küldöttségeit, a 
továbbiakban tehát mi hivatalosan is részt-
vettünk a KCs munkájában. Majd kidolgozták 
a konferencia napirendjére és ügymenetére 
vonatkozó javaslatokat. (Itt jelentős eredmény-
nek számított, hogy minden delegátus szava-, 
zati jogot kapott, tehát a szoc. országok 
aránylag népesebb küldöttségei biztosították a 
többséget.) Majd megfogalmazták a Szervezeti 
Szabályzat szövegét és a Szövetség munkájára 
vonatkozó javaslatokat. Hosszas vita után, 
amelyben különösen a nyugati delegátusok 
különféle ellenjavaslatai okoztak gondot, lénye-
gében kisebb módosításokkal sikerült elfogad-
tatni a szovjet javaslatokat. 

Különösen nehézkes volt Nagy-Britannia 
szereplése. I t t az aránylag régóta működő 
orosz szakos tanáregyesület (Association of 
Teachers of Russian) vezetői (.JAMES, DAVTD-
SON) olyan kívánságokkal léptek elő, amelyek 
nem egyszer az egész Szövetség ügyét veszélybe 
hozták. Emellett azt is kijelentették, hogy még 
az alakuló konferencia megkezdése efőtt 
elutaznak. A szünetekben lebonyolított sok 
türelmes beszélgetés során sikerült mégis 
elérni, hogy beléptek a megalakuló szövetségbe, 
és az alapdokumentumokat elfogadták. 

Nagyon korrektnek mutatkozott viszont az 
előzetes aggályok ellenére az NSZK (ALITAN) 
és az USA (WEIL) képviselőjének szereplése az 
egész konferencia során. Szemmelláthatóan 
szívügyüknek tekintették a Szövetség létre-
hozását, ezért keresték minden probléma 
megoldását) Bár saját álláspontjukat nagyon 
őszintén kifejtették és elmondták aggályaikat, 
pl. a Szövetség moszkvai székhelyével kapcso-
latban, de megtalálták mindig a megegyezés 
út ját és minden szovjet javaslatot — bizonyos 
kompromisszumok után — elfogadtak. Ehhez 
természetesen az is hozzájárult, hogy MOZSA-
JEV elvtárs, aki elsősorban a szovjet küldött-
ség szóvivője volt, igen rugalmasan tárgyalt, 
nemzetközi ügyekben nagyon tájékozottnak 
bizonyult, és érvelését a nyugati országok kép-
viselői is elfogadhatták. 

Adatok az alakuló közgyűlésről 

A KCs előkészítő munkája alapján szeptem-
ber 7-én és 8-án folyt le a közgyűlés, amely 
megalapította „Az orosz nyelv- és irodalom-
tanárok nemzetközi szövetségét" (az orosz 
elnevezés rövidítésével MAPRJAL) . A köz-
gyűlés a munka elvégzésére különböző bizott-
ságokat alapított (mandátumvizsgáló, szer-
kesztőbizottság), engem a szerkesztőbizott-
ságba választottak be, amelynek feladata 
a dokumentumok végleges megszövegezése és 
sokszorosítása volt. 

A Mandátumvizsgáló Bizottság jelentése 
szerint 17 ország 44 delegátusa jelent meg a 
közgyűlésen, ezenkívül levélben vagy távirat-
ban jelentették belépési szándékukat több 
ország különböző / okok miatt távolmaradt 
delegátusai (pl. Olaszország, NDK , India stb.), 
így az alapító országok száma összesen 25 lett. 
A megjelent delegációk a következők voltak 
(zárójelben a delegátusok száma) az orosz abc 
betűrendjében: 

Ausztrália (1), Ausztria (1), Belgium (4), 
Bulgária (3), Nagy-Britannia (2), Magyaror-
szág (4), Dánia (1), Lengyelország (1), Romá-
nia (2), Szovjetunió (5), USA (1), Finnország 
(2), Franciaország (10), NSZK (2), Csehszlová-
kia (4), Svájc (1), Jugoszlávia (1). 

Az alakuló közgyűlés elnöksége a követ-
kezőkből állt: 
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MENAO ( Jugosz l áv i a ) , MAXIR (Csehszlovákia) , 

V I N O G R A D O V ( S Z U ) , A L I T A N ( N S Z K ) , L A F F I T T E 

(Franciaország). 

Az elnöki tisztet MAXIK, ma jd a választá-

sok lebonyolítása u t án VINOGRADOV lát ta el. 

VINOGRADOV akadémikus, a legnagyobb 

élő szovjet nyelvész, akit a közgyűlés a 

Szövetség elnökének választott meg, előadást 

tartott az orosz nyelv világjelentőségéről. 

Az alakuló közgyűlés a következő vezető-

séget választotta meg: Elnök: VINOGRADOV 

(SZU); Alelnökök: Bulgária, Nagy-Britannia, 

NSZK , N D K , Franciaország, Csehszlovákia 

1—1 képviselője. 

Főtitkár: KOSZTOMAROV (SZU ) 

Pénztáros: KAROLAK (Lengyelország) 

E szűkebb vezetőségen kívül, ,Végrehajtó 
Tanácsot" (Iszpolszovjet) is választott a köz-

gyűlés, amelybe minden ország egy-egy tagot 

delegált. (A magyar delegáció erre a tisztségre 

SUARA RóBERTet jelölte.) 

A Szövetség székhelye az első három évben 

Moszkva lesz, azután az ú jonnan választandó 

főtitkár országa szerint a székhely áthelyeződik 

a mindenkori főt i tkár országába, de egy ál landó 

dokumentációs központ marad Moszkvában. 

A közgyűlés a következő alapdokumentu-

mokat v i ta t ta meg és fogadta el: 

1. A Szövetség „Szervezeti szabályzatát" 
amely 7 cikkelyből áll: I . A Szövetség jogi 

helyzete és a titkárság székhelye. I I . A Szövet-

ség célja és feladatai. I I I . A tagság. IV. A 

Szövetség szervei (Közgyűlés, Végrehajtó 

Tanács, Titkárság). V. A tisztségviselő szemé-

lyek (elnök, hat alelnök, főtitkár, pénztáros). 

V I : Pénzügyek. V I I . A szervezeti szabályzat 

megváltoztatása. 

2. Javaslatok a Szövetség tevékenységének: 
alapvető irányaira a következő három évben. 

3. Felhívás a világ orosz nyelv- és irodalom-
tanáraihoz. 

Kimondot ta az alakuló közgyűlés, hogy a 

Szövetség kéri felvételét az UNESCO c. kate-

góriájú nemzetközi egyesületei csoportjába. 

Ennek különösen nagy jelentősége volt a 

nyugat i országok számára, mert a moszkvai 

székhely a Szövetség jellegét illetően félre-

értésre adhat okot. Az ÜNESCO-jelleg kimon-

dásával sikerült elérni, bog)' a nyugati országok 

képviselői is megszavazták az első időszakra a 

Szövetség moszkvai székhelyét. 

Az a lapdokumentumok eredeti orosz szö-

vegét közöltük módszertani folyóiratunkban. 

(Az idegen nyelvek tanítása 1967/6. szám). 

A 'magyar delegáció tagjai azzal tértek 

vissza a párizsi konferenciáról, hogy az orosz 

nyelvoktatás történetében jelentős esemény-

nek lehettek közreműködői. 

K O S A R A S ISTVÁN-

M Ü V E L Ő D É S G A Z D A S Á G T A N A S Z O V J E T U N I Ó B A N 

A S z o v j e t u n i ó b a n 1 9 6 6. d e c e m b e r 4—17. k ö z t 1 e f o 1 y 11 a n u 1 m á n y-

u t a m t a p a s z t a l a t a i » 

A szovjet—magyar kulturális munkaterv 

24/1. pont ja alapján az oktatásgazdaságtani 

kutatások irányát és ezzel kapcsolatosan 

a költségvetési hatáskör egyes kérdéseit 

tanulmányoztam. Konzul tá l tam az SzKP 

Központ i Bizottságának és a Szovjetunió 

•Minisztertanácsának az általánosan képző 

középiskolák munká j a további javításával 

kapcsolatos november 19-i határozatának 

értelmezéséről és a tervekről. 

Látogatást tettem IVANOV elvtársnál, a 

szervezési főosztály helyettes vezetőjénél, 

GULMANOV elvtársnál a gazdasági főosztály 

vezetőjénél, SÁMIN elvtársnál, a moszkvai 

Lenin Pedagógiai Főiskolán a közoktatás gaz-

daságossági problémáit kutató laboratórium 

vezetőjénél, DUBNOVSZKY elvtársnál, a lenin-

grádi oktatási osztály vezetőjénél, a leningrádi 

Herzen pedagógiai főiskola rektoránál és 

GOXANT professzornál, valamint a 444-es 

moszkvai középiskolában. 

1. Az oktatás gazdaságosságával foglalkozó 

kutatás szervezete, irányai, eredményei 

a) 1964. október 17 tekinthető határkő-

nek a problémakutatás szervezeti kialakulásá-

ban. Az Ál lami Tervhivatal, a Közpon t i 

Statisztikai Hivata l , a tudományos m u n k á t 

koordináló ál lami bizottság, a felső- és közép-

fokú szakoktatási minisztérium, az OSzFSzK 

Közoktatási Minisztériuma, a Neveléstudo-

mány i Akadémia képviselői megvitat ták a 

tudományos kutatás alapvető i rányát , mód-

szertanát és a leginkább figyelmet érdemlő 

t émák jegyzékét. A tudományos konferencia 

határozatot hozott az oktatás gazdaságossági 

problémáit koordináló 4 szekcióban működő 

(1. a közoktatás és a munkaerő reprodukálása, 

2. az oktatás gazdaságossága, 3. a közoktatás, 

tervezése, 4. más országok oktatásgazdaság-

tana) tudományos tanács létrehozására. A doku-

mentumokbó l és a kapott tájékoztatókból jól 

kivehető, hogy a.kutatás valóságos szervezési 

központja és mozgatója a moszkvai Lenin 

Pedagógiai Főiskola közoktatás gazdaságossá-

gát kutató laboratórium, amelynek vezetője 

Sámin professzor. 

Érdekes a laboratórium szervezeti elhelye-

zése. A moszkvai Lenin Pedagógiai Főiskola 

keretei között működik . A beszélgetésekből 

úgy tűn ik , hogy a főiskola kereteit inkább 

praktikus szervezeti megoldásból választották. 

Ebbő l eredően jól kitapintható, hogy hármas 
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